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SpóCdzielcy w WaCczu 

staj� si� bardziej 

EKO
WaCecka SpóCdziel-
nia Mieszkaniowa 
mocno stawia na 
zielon� energi�.

WaCecka SpóCdzielnia Miesz-

kaniowa inwestuje w kolejne 
Odnawialne yródCa Energii. 

Po pilota}owym projek-

cie, którym jest instalacja 
fotowoltaiczna na budynku 
administracyjnym, przyszCa 
kolej na nast�pne budynki 
zarz�dzane przez WSM. 

Obecna instalacja zlokalizo-

wana na ul.Wojska Polskiego 
zaopatruje w zielony pr�d 

caCy budynek administracji. 
Dzi�ki inwestycji udaCo si� 
zmniejszy� koszty pr�du. 
Poprzez obserwacje i prak-

tyczne analizy, okazuje si�, 
}e caCo[� wydatków zwróci 
si� szybciej, ni} zakCadano, 
bo ju} w ci�gu 5 lat.
Obecnie waCecki WSM zdobyC 
grant z BGK termomoderni-
zacyjny o doonansowaniu 
kolejnych obiektów z >Pro-

gramu TERMO=. Wsparcie 
wynosi 50%. Na budynkach 
numer 7 i 15 (wie}owiec) 
powstan� kolejne instalacje 

fotowoltaiczne, które maj� 
zmniejszy� koszty cz�[ci 
wspólnych, a na wie}owcu 
zniweluje koszty u}ytkowa-

nia wind. 
...

Wielka polityka 
cz�sto jest obecna 
w lokalnej spoCecz-
no[ci. 7 kwietnia 
odb�d� si� wybory 
samorz�dowe, które 
powinny rozgrywa� 
si� >tu na dole= w 

lokalnej spoCeczno-

[ci. Jednak ta wielka 
polityka z centrali, 
gdzie s� przepy-

chanki, pomi�dzy 
partiami nie powin-

na by� >tu na dole=, 
ale niestety jest 

inaczej. Na zwoCanej 
Sesji Nadzwyczajnej, 
próbowano odwoCa� 
radnego ZdzisCawa 
Rydera, tylko dlate-

go, }e jest nie z tej 
opcji politycznej.  
 
 
 
Nadzwyczajna sesja Rady 
Miasta WaCcz, która odbyCa 
si� 15 marca 2024 r. i zostaCa 
zwoCana na wniosek radnych 
powi�zanych Koalicj� Obywa-

telsk�. DotyczyCa wyC�cznie 
jednego tematu, a mianowi-
cie wniosku Dyrektora COS 
OPO w Warszawie, dotycz�-

cego wyra}enia zgody na 
rozwi�zanie stosunku pracy z 
radnym ZdzisCawem Ryde-

rem (PiS). Argumenty zawar-
te w tym wniosku zostaCy 
skopiowane do uzasadnienia 
do uchwaCy. Radni 3 wniosko-

dawcy nie zadali sobie nawet 
trudu, aby zweryokowa� za-

rzuty maj�ce by� podstaw� 
podj�cia tak wa}nej decyzji, 
nie byCo czasu na spotkanie 
w komisjach. 
... 
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Przykaz z Centrali  

- odwoCa� radnego, bo nie z tej partii!

Strajkujemy bo przyszCo[� jest zagro}ona
20 marca rolnicy po raz 
kolejny wyjechali straj-
kowa�, na terenie caCe-
go powiatu waCeckiego. 
Nie inaczej wygl�da to 
w caCej Polsce. Rolnicy 
gCównie sprzeciwiaj� si� 
nierównemu traktowa-
niu i obostrzeniom, któ-
re si� na nich nakCada. 
W WaCczu i okolicach 
strajk nie byC bardzo dra-

styczny, bo chodzi gCównie 

o to, aby pokaza� problem, 
bo rz�dz�cy jednak nie 
dotrzymali obietnicy i nie 

udowodnili, }e zale}y im na 
dialogu i rozwi�zania tego 
wielkiego problemu
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Z. Ryder w swoim wyst�pie-

niu broniC si� przed zarzuta-

mi , }e stawiane mu zarzuty 
s� pozorne i nie maj� pokry-

cia w faktach. 
 
 3 W mojej ocenie nigdy nie 
byCo i nie ma obiektywnych 
i merytorycznych podstaw 
do kwestionowania pra-
widCowego wykonywania 
przeze mnie obowi�zków 
sCu}bowych 3 mówi Z. Ry-

der.  - Wniosek z 5 marca 
2024 r. nie zawiera }adnych 
dowodów uzasadniaj�cych 
twierdzenia oraz faktyczne 
przyczyny, które staCy si� 
powodem ch�ci rozwi�zania 
ze mn� umowy o prac� 3 do-
daje. 

Zmiana dotychczasowej 
strategii zarz�dzania O[rod-

kiem, o której mowa we 
wniosku wskazuj� na prób� 
zatrudnienia na tym stano-

wisku innej osoby.  
 
W kuluarach mówi si� o 
nazwiskach osób do ewen-

tualnego zasiadania w fotelu 
waCeckiego COS , które 
s� obecnie tak}e radnymi 
(P.Aakomy, D.Szala) i naj-
widoczniej walka PO - PiS 
schodzi na sam dól w walce 
o wszystkie stanowiska. 
Jednak tutaj zabrakCo wr�cz 
klasy i dobrego smaku, bo 
sposób dziaCania nale}y 
uzna� za naganny. Jak ju}, 
to czy nie byCoby bardziej w 
dobrym tonie zrobi� to cho�-

by po wyborach? Lepiej si� 
przygotowa� do tego?  
 
Oczywiste jest, }e wnio-

sek o wyra}enie zgody na 
rozwi�zanie stosunku pracy 
z radnym Z. Ryderem ma 
podtekst polityczny. Sam 
fakt, }e wniosek o zwoCanie 
sesji nadzwyczajnej w tej 

wyC�cznie sprawie zostaC 
podpisany przez 6 rad-

nych  KO i ORS, gCównym 
powodem ch�ci zwolnienia 
obecnego dyrektora jest 
Jego dziaCalno[� spoCeczno 
3 polityczna, w tym przede 
wszystkim dziaCalno[� w 
Radzie Miasta, nie za[ obo-

wi�zki sCu}bowe. 
 
W wyniku dCugiej i czasami 
burzliwej dyskusji dwoje 
radnych wnioskodawców 
do zwoCania sesji nadzwy-

czajnej (KO)  wstrzymaCo 
si� ostatecznie od gCosu. 
Zapewne zauwa}yli, }e 
dziaCania byCy zbyt pochop-

ne i sCu}yCy tylko utarczce 
politycznej. W ogólnym 
gCosowaniu radni  nie wy-

razili zgody na rozwi�zanie 
stosunku pracy z radnym 3 
ZdzisCawem Ryderem.

Dziesi�� lat czekaCem&

Historia transportu miejskie-

go jest bardzo, bardzo dCuga. 
Pierwsze specjalne pojazdy 
pojawiCy si� ju} w staro}yt-
nych miastach. >Rydwanowe 
taksówki= woziCy ludzi po 
rzymskich zakamarkach, a 
o[le zaprz�gi czyniCy po-

dobnie po ulicach Konstan-

tynopola. W WaCczu komu-

nikacja miejska rozpocz�Ca 
funkcjonowa� czterdzie[ci 
dziewi�� lat temu. Pierwszy 
autobus na tras� Bydgoska 
3 Olszynka wyjechaC 1 maja 
1975 roku. Pami�tam, }e 
tym faktem chwaliCem si� 
kolegom z wielu miast, 

wielko[ci� podobnym do 
WaCcza, które jeszcze nie 
do[wiadczyCy takiego skoku 
cywilizacyjnego. Ju} niedCugo 
ponownie b�d� mógC chwali� 
si� komunikacj� miejsk� w 
WaCczu. Od 1 kwietnia do 
miejskiego autobusu b�dzie 
mo}na wsi�[� bez koniecz-

no[ci zakupu biletu. 
NiedCugo po tym, gdy Rada 
Ministrów w dniu 5 sierpnia 
2014 roku dokonaCa oczeki-
wanej przez waCczan aktu-

alizacji Programu Budowy 
Dróg Krajowych na lata 
2011-2015, w niezapomnia-

nym >Tygodniku Pojezierze= 
ukazaC si� artykuC zatytuCo-

wany >Nie tylko obwodnica=. 
Mo}na byCo przeczyta� w 
nim mi�dzy innymi: >Dobrze 
by byCo, gdyby niezaprze-

czalna rado[� z powodu 
zapowiedzianej budowy ob-

wodnicy, nie pozwoliCa mimo 
wszystko zapomnie� o gCosie 
fachowców mówi�cych, }e 
niemaCym problemem komu-

nikacyjnym WaCcza jest ruch 
wewn�trzny. 

Je}eli wyst�puj� problemy 
z wprowadzeniem nowych 
rozwi�zaE komunikacyjnych 
w obr�bie  miasta, to mo}e 
warto postawi� bardziej na 
transport publiczny? Z dys-

kusji w czasie obrad Rady 
Miasta mo}na wnioskowa�, 
}e sprzeda} biletów autobu-

sowych w niewystarczaj�-

cym stopniu pokrywa koszty 
funkcjonowania komunikacji 
miejskiej. Konieczna jest 
dotacja, tak, czy inaczej 
zwi�kszana w czasie trwania 
roku bud}etowego. Zatem 
mo}e nale}y wprowadzi� 
bezbiletowy transport pu-

bliczny? Mo}e w ten sposób 
transport zbiorowy staCby si� 
po}�dan� przez mieszkaE-

ców form� przemieszczania? 
Mo}e speCniaCby oczekiwania 
nas 3 kierowców, kr�}�cych 
po mie[cie? Mo}e odeszli-
by[my cho� na chwil� od 
kierownicy, i autobusem 
docieraliby[my do pracy i z 
powrotem do domu? Oczywi-
[cie samo zniesienie biletów 
nie wystarczy. Niew�tpliwie 

jednak decyzja w tej sprawie 
wyzwoli, przy okazji, szereg 
innych dziaCaE id�cych w 
kierunku zaspokojenia aspi-
racji pasa}erów.=

Cytowane fragmenty tekstu 
jedynie potwierdzaj�, }e 
pomysC bezbiletowej komuni-
kacji zrodziC si� przynajmniej 
dziesi�� lat temu i prawie 
tyle te} lat musiaCo upCy-

n��, by radni zdecydowali 
si� wprowadzi� go w }ycie. 
Mimo to, chwaCa im za to. Po 
upCywie czasu wida�, }e de-

cyzja nie nale}aCa do tych z 
gatunku oczywistych. Wielu 
radnych tych, którzy obec-

nie podnie[li r�k� za pod-

j�ciem stosownej uchwaCy, 
nie chcieli tego uczyni�, gdy 
rozwi�zanie takie propono-

waCa burmistrz BogusCawa 
Towalewska. Ciesz� si�, }e 
zmienili zdanie. Decyzja o 
wprowadzeniu bezbiletowej 
komunikacji na pewno wy-

zwala wiele pozytywów i to 
nie tylko tych zwi�zanych z 
zawarto[ci� portfeli miesz-

kaEców.
Jedyna rzecz, któr� przy tej 
okazji wspominam z pew-

nym rozgoryczeniem, to ta 
zwi�zana z przesuni�ciem o 
ponad póC roku wyborów sa-

morz�dowych. Ta zachcianka 
ówczesnej wi�kszo[ci parla-

mentarnej spowodowaCa, }e 
póC roku pó{niej wsi�dziemy 
do autobusów bez koniecz-

no[ci wyjmowania drobnych 
z kieszeni.
PS
Przy okazji chciaCbym pogra-

tulowa� prezesowi ZKM - u 
pomysCu zwi�zanego
z obecn� kampani� wybor-
cz�. Jasne, jednoznaczne, 
jednakowe dla wszystkich 
komitetów kryteria mo}-

liwo[ci wykorzystania dla 
potrzeb kampanii
przystanków i autobusów, 
to pomysC warty pochwaCy. 
Brawo.

Marek PawCowski 
  

Po lekturze... 

Samorz�dowa kampania 
wyborcza nabiera tempa, a im 
dalej, tym szerzej otwieraj� mi 
si� oczy ze zdumienia. Z uwag� 
przeczytaCem artykuCy zawarte 
w najnowszym numerze Gazety 
WaCeckiej.  W jednym z nich 
znany przedsi�biorca zachwala 
swoje poczynania, twierdz�c, 
}e Ci co je inaczej widz�, winni 
mu si� podporz�dkowa�. Wcze-

[niej jeden z przedsi�biorców, 
}�daC wprowadzenia zakazu do 
kandydowania dla niektórych 
radnych, bo [mieli mie� inne 
pogl�dy. Dok�d zmierzamy? 
Mamy dziaCa� pod dyktando 
przedsi�biorców? Miasto to 
interesy ró}nych ludzi: przed-

si�biorców, ich pracowników 
i innych mieszkaEców. Ich 
interesy nie zawsze s� zbie}-

ne. Miejscem [cierania si� 
tych pogl�dów i interesów jest 
Rada Miasta. Trzeba radnych 
przekonywa�, a nie si� na nich 
obra}a�. Oni maj� prawo do 
wCasnych pogl�dów, a prze-

cie} reprezentuj� te} swoich 
wyborców, którzy nie musz� 
by� zachwyceni ka}dym pomy-

sCem, za którym stoi nieomyl-
ny przedsi�biorca. Kwestia 
sprzeda}y dziaCek budowlanych 
w tzw. >wideCkach= i teoretycz-

ne z nimi zwi�zane inwestycje 
to leitmotiv obecnej kampanii 
wyborczej. Mo}e nale}aCoby si� 
uderzy� w piersi i zastanowi�, 
czy byCy jakiekolwiek gwaran-

cje na zrealizowanie obietnic 
przez przedsi�biorc�? Czy cena 
sprzeda}y byCa adekwatna do 
warto[ci nieruchomo[ci i czy 
w warunkach innacyjnych byCo 
dobrze zbywa� dziaCki budowla-

ne, pozbawiaj�c mieszkaEców 
miasta mo}liwo[ci inwestycyj-
nych na tych terenach. To tylko 
trzy pytania, a jest ich wi�cej. 
Podobno ów przedsi�biorca 
kupiC dziaCki gdzie indziej, ofe-

ruj�c podobne warunki. Czas 
poka}e, czy si� z nich wywi�}e. 
A jak to jest z t� dobr� wol� 
przedsi�biorców wida� na 
przykCadzie budowy pawilonu 
handlowego przy Wojska Pol-
skiego.  Jeden z nich postawiC 
pawilon handlowy, oczywi[cie 
w ramach prawa, zasCaniaj�c 
dwa pi�tra budynku mieszkal-
nego, nie licz�c si� z miesz-

kaEcami. Przecie} mógC ten 
pawilon kosztem olbrzymiego 
parkingu odsun�� od budynku i 
obni}y� jego wysoko[�. Ale nie 
zrobiC tego. Tak� miaC kon-

cepcj� i tak postawiC, bo jego 
>racja jest mojsza=, zgodna z 
prawem i ju}.  Taka czasami 
jest ta sCawetna wola czynienia 
dobra przez przedsi�biorców. 
Te} jestem przedsi�biorc� 
w  tzw. mikro rozmiarze i te} 
musz� pokonywa� trudno[ci i 

przeszkody, które mnie doty-

cz�, ale co do zasady licz� si� 
ze zdaniem innych, a jak si� ze 
mn� nie zgadzaj� to przeko-

nuj� i argumentuj�. Ka}dy jest 
wolnym czCowiekiem i ma pra-

wo do innych pogl�dów ni} ja. 
Trzeba si� nawzajem szanowa�, 
a wówczas mo}e by� Catwiej, 
cho� niekoniecznie.
W innym artykule Pan Bur-
mistrz w rozmowie z.. (nie od-

nalazCem inerlokutora),  w spra-

wie rozpadu koalicji dziaCaj�cej 
na pocz�tku jego kadencji w 
Radzie Miasta twierdzi, }e ko-

alicjanci dopu[cili si�  manipu-

lacji. A mo}e  byCo  odwrotnie? 
Zdolno[� do koabitacji polega 
na wzajemnych ust�pstwach. 
Tu za[ jeden chciaC wszystko, 
nie daj�c wiele w zamian. 
Wsparcie dla pierwszego w 
mie[cie bez }adnego wpCywu 
na zarz�dzenie miastem ze 
strony koalicjantów jest trudne 
do zaakceptowania. Jak  wspóC-
pracowa� w takim ukCadzie, 
który sprowadza si� li tylko do 
podnoszenia r�ki za koncep-

cjami Burmistrza, cho�by[ si� 
z nimi nie zgadzaC? Zmiany w 
Radzie nast�piCy po rozpadzie 
koalicji wskutek tej sytuacji,  
nie byCy za[ nast�pstwem 
manipulacji. Nie zapominaj-
my, }e wszystkie inwestycje w 
mie[cie, które zostaCy zreali-
zowane, w tej i poprzednich 
kadencjach, wymagaCy zgody  
radnych ze wszystkich opcji, a 
}e byCy ostre przy tym dysku-

sje, no có}, takie prawa demo-

kracji, }e kto[ ma inne zdanie i 

je gCosi. Niestety, zdarza si�, }e 
adwersarze u}ywaj� wzgl�dem 
siebie agresywnego, obra{li-
wego j�zyka, co z pewno[ci� 
nie sprzyja budowaniu dialo-

gu.  A wracaj�c do meritum, 
ostatecznie np. przebudowa, 
bo nie remont, kina >T�cza=, 
zostaCa zaakceptowana przez 
Rad� Miasta. Inwestycja ta 
ma zreszt� dCug� histori�. Jej 
koncepcja rodziCa si� w bólach, 
poczynaj�c od rz�dów burmi-
strza ZdzisCawa Tuderka. Szcz�-

[ciem si� skoEczyCa. Burmistrz 
j� zrealizowaC, a Rada daCa na 
to [rodki, bo to Rada uchwala 
bud}et i przeznacza nasze pie-

ni�dze na utrzymanie i rozwój 
miasta. Burmistrz realizuje bu-

d}et. Taka jest konstrukcja sa-

morz�du miejskiego i nie tylko. 
Polemizuj�c za[ z >Felietonem 
mocno politycznym=, rzekn� 
tylko: nowe kino, bo przecie} 
nie stare, speCnia to, czego 
mo}na oczekiwa� od nowej sali 
kinowej, która jest taka, jak 
inne nowe sale kinowe w Pol-
sce i zapewne na [wiecie. Mnie 
jest }al starej >T�czy=, bo mam 
w sobie tak� sentymentaln� 
nutk�, jednocze[nie nie jestem 
przeciwnikiem nowego kina, o 
co niektórzy mnie pos�dzaj�. 
Onegdaj w rozmowie z Panem 
burmistrzem }yczyCem powo-

dzenia w realizacji tej inwe-

stycji, skoro Rada j� zaakcep-

towaCa i przeznaczyCa na ni� 
pieni�dze z bud}etu.
Najbardziej jednak wstrz�sn�C 
mn� tytuC artykuCu >Rz�dy 
starych ludzi=.  Niedawno 

dobiCem szcz�[liwie wieku 
emerytalnego i wci�} pracuj�. 
Okazuje si�, }e jestem >starym 
czCowiekiem=, a wi�c przede 
mn� tylko spartaEska zasada 
zrzucania starców ze skaCy jako 
niepotrzebnych&? Tak to ma 
by�? Mo}e to, }e do[wiadcze-

nie }yciowe, id�ce w parze, w 
wielu przypadkach, z obyciem  
politycznym i samorz�dowym, 
winno skutkowa� wi�kszym 
zaufaniem do tych osób? 
Wszak spoCeczeEstwo nam si� 
starzeje i wiek kandydatów jest 
adekwatny do tej okoliczno[ci. 
Szcz�[ciem tekst jest inny od 
tytuCu, bo analityczny, tytuCowi 
za[ si� dziwi�, bo jest dyskry-

minuj�cy w swej wymowie, 
cho� artykuC pisaC te} >starzec=. 
A tak póC }artem, póC serio, to 
odetchn�Cem z ulg�, gdy} moje 
>Niezale}ne= ugrupowanie w 
wyborach do Rady Miasta w ka-

tegorii >mCodo[�= mie[ci si� na 
2 miejscu na pudle, zaraz po 
>MCodych WaCcza= a przed >Ko-

alicj� Obywatelsk�=. Inaczej si� 
rzecz ma w powiecie: tu bry-

lujemy na pierwszym miejscu, 
ale najstarszych kandydatów. 
Niech wi�c wyborca wybiera 
do[wiadczenie, czy >szalona= 
mCodo[�. A mo}e, parafrazuj�c  
J. Tuwima, nie o wiek tu jednak 
chodzi, a o >&rz�dy m�drych 
i dobrych ludzi&= i tego nam 
wszystkim }ycz�.

Zapraszam na wybory!!!

Wynajm� magazyn w WaCczu na miejsca 
paletowe (okoCo 4-6 palet, 
odbiór w ka}dym tygodniu)

tel. 533626165
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Ju} przeprowadzony byC 
przetarg i prowadzone s� 
prace. Obie instalacje b�d� 
dziaCa� na zasadzie prosu-

menta lokatorskiego. Dzi�ki 
instalacjom fotowoltaicz-

nym, w pierwszej kolejno[ci 
produkowana energia b�dzie 
konsumowana, a nadwy}ka 
pr�du b�dzie sprzedawana 
operatorowi energetyczne-

mu i przeliczana na depozyt 
prosumencki. Warto[� ta 
b�dzie wypCacana w 100% 
na wskazane konto pod 
koniec okresu rozliczeniowe-

go. WypCacone [rodki b�dzie 
mo}na przeznaczy� na 
rozliczenie zobowi�zaE, ale 
równie} obni}enie opCat np. 
na fundusz remontowy, gaz, 
ciepCo, administracj�, czy 

sprz�tanie, które jest zwi�-

zane z obiektem, na którym 
znajduje si� instalacja.
Je[li te inwestycje WSM 
tak}e przynios� pozytyw-

ny rezultat, wówczas b�d� 
poczynione starania o 
kolejne doonansowanie, aby 
w instalacje fotowoltaiczne 
wyposa}y� kolejne budynki 
zarz�dzane przez WSM w 
WaCczu.
Trwaj� równie} prac� i 
analizy nad postawieniem 
na osiedlach pilota}owych 
punktów do Cadowania sa-

mochodów elektrycznych, na 
których mo}e zarabia� tak}e 
WSM.

Komendant  107 Szpitala -Odwołany
Informacja o odwoCaniu 
komendanta pojawiCa si� w 
przestrzeni publicznej jeszcze 
kilka dni przed oocjalnym sta-

nowiskiem, co byCo demento-

wane przez niektóre osoby, 
który chciaCy ten fakt ukry�. 
Obecnie stanowisko jest ju} 
oocjalne. Jeszcze kilka lat 

temu pisali[my na Camach 
Extra WaCcz o zamieszaniu 
wokóC oddziaCu neurologiczne-

go i konnikcie komendanta z 
lekarzami. Ostatecznie doszCo 
do caCkowitego zamkni�cia 
oddziaCu. 
Mimo wielu informacji o zCym 
zarz�dzaniu, placówk� zdro-

wia, gdzie odeszCa spora ilo[� 
specjalistów nie udaCo si� 
znale{� dobrego rozwi�zania, 

zabrakCo równie} inicjatywy 
ze strony samorz�dowej, w 
koEcu to szpital sCu}yC tak}e 
lokalnej spoCeczno[ci. Maj� 
nadej[� zmiany i pomysC, aby 
dyrektor szpitala nie musiaC 
by� powoCywany spo[ród 
oocerów wojska, a postawie-

nie na specjalist� cywilnego 
mogCoby da� lepsze efekty. 

O losach komendanta zarz�dzaj�cego 
placówk� w WaCczu mówiCo si� w kulu-

arach od dawna. Obecnie zapadCa ju} 
decyzja, aby ostatecznie odwoCa� ze 
stanowiska Wojskowego w WaCczu pCka 
MichaCa Wawreszuka

BezzaCogowy statek 
powietrzny MQ9 Reaper 
siC powietrznych USA 
awaryjnie wyl�dowaC w 
okolicach JabConowa. 

Podczas zaplanowanego 
kwartalnego treningu 
straciC C�czno[� z baz�. 
WedCug Dowództwa 
Generalnego Rodzajów 
SiC Zbrojnych, l�dowanie 

odbyCo si� zgodnie z pro-

cedurami na terenie nieza-

mieszkanym. Przez koniecz-

no[� zachowania procedury 
umo}liwiaj�cej ewakuacj� 
mieszkaEców z terenu uzna-

nego za zgro}ony, o zda-

rzeniu dowiedziaCa si� caCa 
Polska. Samolot ma rozpi�-

to[� skrzydeC okoCo 20m, nie 
jest to zatem zwykCy dron, a 
poka{na maszyna. {andar-

meria Wojskowa prowadzi 
dochodzenie w sprawie 
zaistniaCego incydentu. To 
pierwszy przypadek alar-
mowy, ma by� on dopra-

cowany, aby nie stresowa� 
mieszkaEców w przyszCo[ci 
tak bardzo, jak byCo to w 
tym tygodniu.

I wyl�dowaC...

Krzysztof Kowalewicz
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OgCoszenia drobne: 1.00 zC za sCowo

OgCoszenia drobne
Sprzeda} lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 

Otrzymasz od nas reklam� w lokalnej gazecie, na najwi�kszym portalu w po-

wiecie waCeckim, zdj�cie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, maj�c wszystkie media lokalne w r�ku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w ró}nych gaC�ziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ci�gu caCego 

roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w WaCczu, ul. Ko[ciuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMO[CI 

Biuro do pracy,  
Telefon

+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

468469470471

Sprzedam lub wynajm� 
lokal u}ytkowy WaCcz 

ul.Sienkiewicza 300m2 
(parter i pi�tro).

Magazyn wolnostoj�cy 
400m2 KoCatnik .

Sklep Witankowo dziaCka  
powierzchnia 17arów
Telefon 602497237

480484.5.6.7

USAUGI

Remonty MieszkaE 
603091755

484.489

Serwis instalacji fotowol-
taicznych: tel. kontakt: 

tel. 533 626 165

Rodzinne imprezy, malo-

anie twarzy, zabawy dla 
dzieci, wesela, urodziny, 

imprezy ormowe
tel:781 203 002

 

ADRES REDAKCJI
ul.Ko[ciuszki 4, 78-600 WaCcz
REDAKTOR NACZELNY 
p.o. Piotr Kurzyna
I ZESPÓA REDAGUJ�CY 
Piotr, Jacek, Natalia, Loni

KONTAKT:
e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 cz�sto nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
SKAAD
StudioExtra 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialno[ci za 
tre[� zamieszczanych reklam i ogCoszeE 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-

nia i skracania nadesCanych tekstów. Listy 
nadsyCane do redakcji s� wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiaCów 
niezamówionych. 

RÓ{NE
§ė Kosztorysy

§ė Nadzór budowlany
§ė [wiadectwa charakte-

rystyki energetycznej
§ė Projekty budowlane
§ė Kierownik budowy

§ė Inwestor zast�pczy-

tel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY

PRACA 

- samodzielny 
elektryk do monta}u 

falowników i tras 
kablowych,
wymagane 

uprawnienia 
do pomiarów.

+48 533626165 
 

Praca w Holandii

WÓJTA GMINY WAACZ
informuje, }e zostaCy wywieszone na 

tablicy ogCoszeE
Urz�du Gminy WaCcz i stronie 

internetowej Gminy WaCcz
www.bip.gminawalcz.pl  
wykazy oraz ogCoszenia

nieruchomo[ci przeznaczonych do zby-

cia, najmu i dzier}awy

reklama 

reklama 
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Produkcja tabliczek znamionowych:

- grawer na akrylu,
- znakowanie  na aluminium anodowanym,
- znakowanie tak}e na innych materiaCach,

tel. +48 67 387 42 43

>Burmistrz MirosCawca informuje, }e w 
dniu 14 marca 2024 r. na tablicy ogCo-

szeE Urz�du Miejskiego w MirosCawcu, w 
Biuletynie Informacji Publicznej oraz na 
stronie internetowej Urz�du na okres 21 

dni zostaC opublikowany wykaz nieru-

chomo[ci przeznaczonych do sprzeda}y 
stanowi�cych mienie komunalne Gminy 

MirosCawiec=

Uroczysta Gala z oka-

zji 25-lecia Powiatu 
WaCeckiego w Walec-
kim Centrum Kultury
W pi�knej scenerii Waleckie-

go Centrum Kultury, miesz-

kaEcy i wCadze gminy WaCcz 
z dum� [wi�towali 25-lecie 
istnienia Powiatu WaCeckiego. 
Gala, która odbyCa si� z oka-

zji tego wyj�tkowego jubile-

uszu, byCa wyrazem uznania 
dla dorobku, trudu i zaanga-

}owania wszystkich, którzy 
przyczynili si� do rozwoju i 
dobrobytu regionu.

Uroczysto[� zgromadziCa 
liczne grono go[ci, w tym 
przedstawicieli wCadz lokal-
nych, instytucji publicznych, 
biznesu oraz spoCeczno[ci 
lokalnej. Atmosfera byCa 
nacechowana rado[ci�, 
wzruszeniem i reneksj� nad 
przeszCo[ci� oraz przyszCo-

[ci� Powiatu WaCeckiego.

Podczas gali nie zabrakCo 
wyst�pów artystycznych, 
prezentacji multimedialnych 

ukazuj�cych bogat� histo-

ri� regionu oraz wykCadów 
po[wi�conych osi�gni�ciom 
i planom rozwojowym. Wiele 
uwagi po[wi�cono równie} 
ludziom, którzy przez lata 
oddawali serce dla dobra 
powiatu, wyró}niaj�c ich za-

anga}owanie i zaCo}enia.
CaCo[� historii znalazCa si� 
w publikacji wydanej z tej}e 
okazji, której wspóCautorem 
jest starosta Bogdan Wankie-

wicz.

Jubileusz 25-lecia Powia-

tu WaCeckiego to nie tylko 
okazja do [wi�towania, ale 
równie} moment reneksji nad 
osi�gni�ciami oraz wyzwania-

mi stoj�cymi przed spo-

Ceczno[ci� lokaln�. Warto[� 
dziedzictwa kulturowego i 

tradycji, które ksztaCtuj� to 
miejsce, zostaCa podkre[lo-

na podczas gali, zach�caj�c 
do kontynuowania dziaCaE 
na rzecz rozwoju i promocji 
regionu.

Po uroczystej gali, uczest-
nicy mieli okazj� do niefor-
malnych spotkaE i dyskusji, 
integruj�c si� oraz dziel�c 
si� wspomnieniami i planami 
na przyszCo[�. Jubileuszowe 
wydarzenie byCo nie tylko 
okazj� do [wi�towania minio-

nego �wier�wiecza, ale tak}e 
inspiracj� do dalszych dziaCaE 
na rzecz wspólnoty i rozwoju 
Powiatu WaCeckiego.

Trwa remont pomiesz-
czeE w budynku dawnego 
szpitala powiatowego na 
ul.Zd. WaCu Pomorskie-

go,w tym miejscu po-

wstanie placówka opie-

kuEczo-wychowawcza. 

Schronienie znajdzie z niej 
14 dzieci z terenu powiatu. 
Stworzone maj� by� funkcjo-

nale pokoje z nowoczesnymi 
Cazienkami, jadalni�, pokój 
nauki, pokój odwiedzin, po-

mieszczenia dla opiekunów 
i wychowawców oraz sal� 

zabaw i plac zabaw, który 
b�dzie dost�pny równie} dla 
najmCodszych mieszkaEców 
WaCcza i powiatu oraz dzieci 
z niepeCnosprawno[ciami. 
Cala placówka b�dzie do-

stosowana do potrzeb osób 
z niepeCnosprawno[ciami. 
Koszt inwestycji to ponad 
5 mln zC, z czego ponad 3 
mln, to doonansowanie ze 
[rodków bud}etu paEstwa. 
W najbli}szych latach po-

wiat planuje uruchomienie 
czterech rodzinnych domów 
dziecka.=

Inwestycja dla najbardziej 

potrzebuj�cych

25 lat temu 
powstaCy 
powiaty
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Strajkujemy, 

bo przyszCo[� 

jest zagro}ona
- dzi[ problemy dotykaj� 
rolników, a pó{niej przyj-
dzie czas na kolejne bran}e 
-  podkre[la koordynator 
strajku w powiecie waCeckim 
Mariusz Górnik. - 
Minister nie wywi�zaC si� 
postulatów  przekazanych. 
Ceny zbó} s� coraz ni}sze 
i problemy ze zbytem zbó} 
coraz wi�ksze. Za tym stoj� 
nie tyle rolnicy z Ukrainy, 
ale wielkie korporacje, które 
wykorzystuj� ziemi� w tym 

kraju. Rynek jest zapychany 
zbo}em z Ukrainy i nie ma 
perspektyw, co z tym zrobi�. 
Magazyny s� peCne, W 2002 
roku sprzedawali[my pszeni-
c� po 900 zCotych, a dzi[ pro-
ponuje si� nam 800 zCotych. 
Przypomn�, }e przez 22 lata 
ceny wzrosCy wszystkiego. 
Chleb zdro}aC kilkukrotnie. 

Wiele osób narzeka na to, co 
robi� rolnicy, bo blokuj� ulic� 
i nie mo}na dojecha� do 
pracy, na zakupy, na spotka-

nie. Wiele osób ma w tym 
przypadku racj�, ale  warto 
pozna� zdanie rolników i 
przyjrze� si� bli}ej problemo-

wi. Zach�camy do wyczerpu-

j�cego wywiadu na temat 
strajku rolników i o co 
im tak naprawd� chodzi. 
PeCn� rozmow� z rolnikiem 
i wspóCorganizatorem straj-
ków Mariuszem Górnikiem 
znajdziecie na portalu 
www.extrawalcz.pl

dokoń�enie ze str 1
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[roda 13 marca w Wa-

Ceckim Centrum Kultury 
odbyCa si� II Konferencja 
<Zielone Miasta=. 

OdbyCo si� tutaj podpisanie 
Deklaracji Ponadregional-
nej WspóCpracy w zakresie 
utworzenia ogólnokrajowej 
bazowej sieci wodorowej 
na fundamencie Baltic Sea 
Hydrogen Collector.

Przed budynkiem WCK 
odbyCa si� równie} prezen-

tacja polskiego samocho-

du elektrycznego EVan ze 
Zgorzelca oraz autobus 
elektryczny ARP E-VEHIC-

LES. 
Jak na razie zmiana mia-

sta WaCcz na >zielone= 
toczy si� w[ród konfe-

rencji, debat i informacji 
prasowych, ale mo}e w 
koEcu nadejdzie po tym 
praktyka.

Zielone miasto 
na razie na papierze



P.K. Maciej GoszczyEski 
startuje na burmistrza 
WaCcza, dlaczego?
M.G. Moje obywatelskie obser-
wacje, samorz�dowe do[wiad-

czenie oraz [wiadomo[�, }e 
wiele narzucaj�cych si� zadaE 
nie zostaCo zrealizowanych w 
obecnej kadencji sprawiCo, }e 
postanowiCem zmierzy� si� z 
tym wyzwaniem. Rozwi�za-

nia, które proponowaCem w 
obecnej kadencji nie zostaCy 
zrealizowane. Najwa}niejsze 
problemy to:
- zaniedbany i zlekcewa}ony 
proces odbioru odpadów ko-

munalnych,
- miasto przyjazne mieszkaE-

com 3 czysto[� ci�gów spa-

cerowych, czyste, wygodne i 
estetyczne Caweczki i kosze na 
odpady, estetyczne tabliczki 
informacyjne kieruj�ce do 
wa}nych miejsc,
- organizacja systemu parkin-

gów 3 Strefy PCatnego Parko-

wania nale}y zlikwidowa�, 
gdy} problem parkowania w 
naszym mie[cie jest coraz 
bardziej zauwa}alny.
- przyspieszenie realizacji 
najpotrzebniejszych inwestycji 
drogowych i infrastruktural-
nych,
- brak planu rozwoju miasta 
3 zamierzam zaproponowa� 
rozwi�zania, które pozwol� 
zmieni� ten stan,
- okre[lenie jasnych zasad 
wspóCpracy z przedsi�biorca-

mi i zastosowanie rozwi�zaE, 
które mog� im pomóc.

P.K. Oj dCuga lista. Bur-
mistrz cz�sto powtarza, 
}e Rada Miejska na któ-

rej czele stoisz, nie chce 
wspóCpracowa� z nim, wy 
uwa}acie inaczej. Gdzie 
wedCug Ciebie le}y pro-

blem? Dlaczego nie ma 
porozumienia pomi�dzy 
Wami?
M.G. Moim zdaniem burmistrz 
pomyliC przyczyny ze skutka-

mi. Rada mijaj�cej kadencji 
miaCa bardzo siln� wol� wspóC-
pracy, ale organ wykonawczy 
nie byC gotowy do rozmów, a 

nawet lekcewa}yC skCadane 
mu propozycje i uwagi. Prze-

cie} p. burmistrz na pocz�t-
ku swojej kadencji posiadaC 
wi�kszo[� w Radzie Miasta, 
jednak swoimi decyzjami i 
postaw� straciC j� 3 to bardzo 
rzadki przypadek. Przewa}nie 
w samorz�dach jest inaczej.

P.K. Startujesz z PiS, mimo 
}e nie nale}ysz do tej 
partii, czy uwa}asz, }e to 
dobre rozwi�zanie, prze-

cie} WaCcz byC zawsze maCo 
przychylny tej opcji poli-
tycznej. 
M.G. Tak, to prawda }e nie 
nale}� do Prawa i Sprawiedli-
wo[ci, ale w du}ym stopniu 
uto}samiam si� z jej progra-

mem i zasadami odnosz�cymi 
si� do my[li historycznej i 
patriotycznej. Warto zauwa}y� 
tak}e wag� polityki prospo-

Cecznej (pomoc sCabszym) i 
solidaryzmu (mi�dzy lud{-

mi), Nie ukrywam, }e wa}ne 
s� dla mnie tak}e  korzenie 
chrze[cijaEskie. Wchodz�c w 

sprawy gospodarcze podkre[l� 
konieczno[� dynamicznego 
wzrostu gospodarczego po-

partego du}ymi inwestycjami 
z udziaCem paEstwa i orm 
zagranicznych, a wszytko dla 
poprawy (znacz�cego) pozio-

mu }ycia naszych obywateli.
To dobre idee. Wi�kszo[� 
samorz�dowców dzi[ chwali 
si� rekordowymi inwestycjami, 
które pochodz� tak naprawd� 
ze wsparcia PaEstwa i urucho-

mione za czasów PiS. MaCe 
samorz�dy nigdy w historii nie 
korzystaCy z takich [rodków. 
Niektórzy maj� krótk� pami��. 

P.K. Je[li  zostaniesz bur-
mistrzem, to co wedCug 

Ciebie nale}y zmieni� na 
samym pocz�tku kadencji?
M.G. Pierwsze moje kroki jako 
burmistrza to te które cz�[cio-

wo wspomniaCem
a) Zagospodarowanie este-

tyczne miasta,
b) zmiana formuCy odbioru 
odpadów komunalnych i obni-
}enie kosztów,
c)  likwidacja Stref PCatnego 
Parkowania,
d) najwa}niejsze, to  poprawa 
wspóCpracy z Rad� Miasta.

P.K. A plan dCugotermino-

wy. Nie chodzi o prze[ciga-

nie si� pomysCami, które 
nie b�d� zrealizowane, ale 
o plan realny. 
M.G. Szeroko rozumiane inwe-

stycje w edukacj� 3 stworzenie 

warunków do podwy}szenia 
poziomu edukacji i wychowa-

nia w szkoCach podstawowych,
Zintensyokowanie wspóCpracy 
mi�dzy jednostkami samorz�-

du terytorialnego w ramach 
Stowarzyszenia na Rzecz 
Wsparcia Rozwoju Gmin Po-

wiatu WaCeckiego= 3 C�czenie 
projektów, unikanie izolowania 
si� i izolowania samorz�dów,
Kolejny temat, to wspóCpraca 
z PKP przy remoncie budynku 
dworca 3 negocjacje i propo-

zycje w sprawie racjonalnego 
wykorzystania tego obiektu, 
który w 2023 roku zostaC wpi-
sany na list� krajow�. Wiem, 
co nale}y zrobi� i co zaniedba-

no.
WspóCpraca z GDDKiA i presja 
przy budowie obwodnicy 
WaCcza w ci�gu drogi krajowej 
nr 22.

P.K. Najwi�kszy atut WaC-
cza wedCug Macieja Gosz-
czyEskiego? 
M.G. PoCo}enie WaCcza jako 
przystanku turystycznego w 
>drodze nad morze= 3 to szan-

sa, a jej skCadnikami mog� 
by�:
- Grupa Warowna >Cegielnia=
- Lokalne Centrum Nauki >Me-

talowe Inspiracje=,
- COS OPO >Bukowina=.
Profesjonalne rozreklamowa-

nie oferty mo}e by� atutem 
naszego miasta.

P.K. A co w WaCczu Tobie 
si� nie podoba ?
M.G. WaCcz to moje miasto. Tu 
si� urodziCem, wychowaCem i 
jestem z nim bardzo mocno 
zwi�zany. Tu mam przyja-

cióC, znajomych i rodzin�. 
Nie potrao� dlatego nazwa� 
rzeczy, które mi si� w WaCczu 
nie podobaj�. Natomiast jest 
wiele rzeczy, które chciaCbym 
zmieni�. Jestem przekonany, 
}e mógCbym zrobi� je lepiej. 
Nigdy nie wyobra}aCem sobie 
i nie wyobra}am, }e mógCbym 
swój k�t znale{� w innym 
miejscu na ziemi.

P.K. Jeste[ [wie}o po de-

bacie w telewizji lokalnej. 
Takie debaty, s� pó{niej 
oceniane przez miesz-
kaEców, bo to miejsce na 
poznanie kandydatów. 
Pewnie cz�sto s� dyskusje, 
kto wygraC, kto wypadC 
najlepiej. Jakie s� Twoje 
odczucia? 
M.G. Nie do mnie nale}y 
ocena wyst�pieE kontrkandy-

datów. To zrobi� mieszkaEcy. 
Debata to jeden z elementów 

kampanii wyborczej, ale bar-
dzo wa}ne s�: program, oferty 
dla mieszkaEców, rozwi�zywa-

nie strategicznych i bie}�cych 
problemów. Mam nadziej�, }e 
zaproponowane przeze mnie 
punkty nie tylko poprawi� 
nasze }ycie w WaCczu, ale 
spowoduj� te} rozwój naszego 
miasta.

P.K. Ludzie mówi�, }e mo-

zesz by� szans� na znor-
malizowanie stosunków 
Rada,Burmistrz. Obserwu-

j�c jak prowadzisz obrady, 
to przyznam }e widz� tam 
ch�� dialogu. To spory 
atut.
ChciaCbym przekaza� miesz-

kaEcom, }e bardzo powa}nie 
traktuj� swoje zobowi�zania 
i b�d� je wykonywaC z wiel-
k� staranno[ci�. Podkre[l� 
raz jeszcze, }e do realizacji 
tych zadaE zaprosz� zespóC 
ludzi, którzy wykonuj� je na 
najwy}szym poziomie i b�d� 
gwarantem skutecznego dzia-

Cania. Tacy ludzie s� w WaCczu 
i reprezentuj� ró}ne [rodo-

wiska i formacje, ale przede 
wszystkim maj� serce dla 
swojego miasta. Nie b�d� miaC 
problemu z tym, }eby prosi� 
ich o wspóCprac�. Jako bur-
mistrz b�d� wspóCpracowaC ze 
wszystkimi radnymi, gdy} 
tylko taka praca mo}e przyno-

si� korzystne rozwi�zania dla 
naszych mieszkaEców.

P.K. Twoje gCówne motto, 
to takie, }e samorz�d ma 
by� dla zwykCych ludzi. Ale 
co  przedsi�biorcami? Prze-

cie} to oni odprowadzaj� 
najwi�cej podatków do bu-

d}etu gminy i zatrudniaj� 
ludzi, Jaki masz pomysC na 
wspóCprac� z nimi? 
M.G. Samorz�d ma by� dla 
ludzi. Nie chciaCbym ró}ni� 
naszych mieszkaEców pod 
}adnym wzgl�dem. Przedsi�-

biorcy to te} nasi mieszkaEcy. 
I samorz�d musi uwzgl�dnia� 
równie} ich potrzeby. Osoby 
prowadz�ce wCasny biznes 
(wszystkie, zarówno du}e 
ormy, jak równie} podmioty 
jednoosobowe) potrzebuj� 
czasem wsparcia. Miasto przy-

jazne przedsi�biorcom potrao 
na takie potrzeby reagowa� 
(szczególnie tych, którzy 
na rzecz miasta dziaCaj� od 
dawna). Musz� w tej materii 
obowi�zywa� przejrzyste i 
jasne zasady wspóCpracy.

P.K. Dzi�kuj� za rozmow�
M.G. Ja równie} dzi�kuj� 

B�d� wspóCpracowaC 
ze wszystkimi
Z kandydatem na burmistrza WaCcza. Obecnie Przewodnicz�-

cym Rady i do[wiadczonym samorz�dowcem. CzCowiekiem, 
który  chce wspóCpracy, a nie ukCadów, czyli z Maciejem 
GoszczyEskim rozmawia Piotr Kurzyna



ROZRYWKA ROZRYWKA 
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Z kapelu�a 
Janu�a

ciekaw�tki

 
Mój wujek kandydowaC w 
ostatnich wyborach do sejmu.
3 Serio? I co teraz robi?
3 Nic. Wybrali go.

Na wiosennym spacerze po 
parku jeden z przedszkolaków 
mówi do pani:
3 Prosz� zobaczy� jaki pi�kny, 
mCody wiewiórek siedzi na 
czubku drzewa!
3 Nie wiewiórek, tylko wie-

wiórka.
3 Ojej, ale pani ma wzrok! 
Rozró}ni� pCe� z takiej odle-

gCo[ci?!

M�} do }ony:
3 Wiosna przyszCa, taka pi�kna 
pogoda, a ty m�czysz si� my-

ciem podCóg. WyszCaby[ lepiej 
na dwór i umyCa samochód&

- Mamusiu, czy diabeC jest 
m�}czyzn�?
- Nie, jest o wiele gorszy od 
m�}czyzny.
- A wi�c jest kobiet�...

Na chodniku przewróciCa si� 
staruszka.
Nie mo}e wsta�, wola o po-

moc.
Akurat drog� przechodziC  pe-

wien burmistrz
PomógC kobiecie wsta� i otrze-

pa� si� z bCota.
- Dobry czCowieku - mówi 
kobieta - jak ja si� panu od-

wdzi�cz�? Rencin� mam tak 
marniutk�, ze ledwo koniec 
z koEcem wi�}�, a i sama co 
pomoc nie mam sil.
- Wie pani co - mówi samo-

rz�dowiec - za 2 tygodnie s� 
wybory. Jak chce mi si� pani 
odwdzi�czy�, niech pani glosu-

je na mnie.
- Panie! Ja upadlam na dup�, a 
nie na gCow�!

1. Pierwsze wybory samorz�dowe 
w Polsce po 1989 roku:
Pierwsze wolne wybory samorz�-

dowe w Polsce odbyCy si� w 1990 
roku. ByCy to wybory do rad gmin, 
rad powiatów i sejmików woje-

wódzkich.
2. Historia wyborów w staro}yt-
nym Atenach:
Ateny, staro}ytne miasto greckie, 
znane s� z wprowadzenia demo-

kracji. W V wieku p.n.e. odby-

waCy si� tam wybory, w których 
obywatele gCosowali nad ró}nymi 
kwestiami,
podejmuj�c decyzje polityczne.
3. Wybory do samorz�dów w 
Niemczech w XIX wieku odbywaCy 
si� wybory do rad miejskich, które 
byCy wa}nym krokiem w kierunku 
demokratyzacji kraju.
4. Wybory samorz�dowe w Sta-

nach Zjednoczonych: W Stanach 
Zjednoczonych wybory lokalne od-

grywaj� kluczow� rol� w ustalaniu 
polityki na
poziomie miejskim i hrabstwo-

wym. Pierwsze wybory lokalne 
odbyCy si� tam jeszcze przed 
uzyskaniem niepodlegCo[ci, w nie-

których koloniach ju} w XVII wieku.
5. Znaczenie wyborów samorz�do-

wych dla rozwoju demokracji:
Wybory samorz�dowe odgrywaj� 
istotn� rol� w procesie demokra-

tyzacji spoCeczeEstw, umo}liwiaj�c 
obywatelom bezpo[redni udziaC w 
zarz�dzaniu swoimi wspólnotami i
wybieraniu przedstawicieli na 
poziomie lokalnym.

6. Wybory samorz�dowe w staro-

}ytnym Rzymie:
Rzymianie równie} mieli swoje 
formy samorz�du i wybierali wCa-

snych urz�dników na
poziomie lokalnym. Byli oni odpo-

wiedzialni za zarz�dzanie miasta-

mi i prowadzenie
codziennych spraw administracyj-
nych.
8. Wybory samorz�dowe w Azji:
W niektórych krajach Azji, takich 
jak Japonia czy Indie, istniej� 
ró}ne formy samorz�du, w tym 
wybory lokalne. Te wybory odgry-

waj� kluczow� rol� w zarz�dzaniu 
miastami i wsiami
oraz w zaanga}owaniu spoCecz-

no[ci w proces podejmowania 
decyzji.

reklama 
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Mieszkania w Gminie Wiejskiej

niemal same si� wybuduj�
Wójt Jan Matuszewski 
uczestniczyC w spotkaniu 
przedstawicieli SIM, na 
którym zostaCa ustalo-

na ilo[� mieszkaE, która 
zostanie wybudowana w 
najbli}szych 8 latach w 
ka}dym samorz�dzie.

 Na terenie gminy WaCcz ma 

by� wybudowanych okoCo 
63 mieszkania na gruntach 
nale}�cych do Gminy. SIM 
to sposób na budow� miesz-

kaE, które b�d� dla osób, 
które rzetelnie pCac� czynsze 
i opCaty staCe, lecz nie sta� 
ich na zaci�ganie kredytów.. 
Wkrótce przeka}emy wi�cej 
informacji, co nalezy zrobi�, 

aby o takie mieszkanie si� 
stara�. Inicjatywa spoCczna 
pozowoli ruszy� z nowymi in-

westycjami ju} w przyszCym 
roku. Niestety nie ma jakich-

kolwiek informacji o obszarze 
miejskim WaCcza. MieszkaEcy 
miasta musz jeszcze dCugo 
poczeka�



POWIAT WAAECKI - BEZPIECZNY, ZASOBNY, EKOLOGICZNY, NOWOCZESNY

Jeste[my po to, 
by dziaCa� na rzecz wspólnego dobra, 

by Powiat WaCecki rozwijaC si� 
jak pragn� Jego MieszkaEcy. 

Przychodzimy z programem, a w nim mi�dzy innymi:

- Aby szkoCy ponadpodstawowe podniosCy poziom  na-
uczania i byCy bardziej przyjazne dla ludzi mCodych. Na-
uczyciele powinni by� lepiej motywowani i nagradzani za 
dobre efekty.

- Aby sCu}ba zdrowia zacz�Ca dziaCa�  w koEcu sprawniej 
i szybko. WsCuchujemy si� w gCosy mieszkaEców, wiemy 
czego oczekuj�.

- Samorz�d musi by� przyjazny seniorom, osobom niepeC-
nosprawnym i wykluczonym spoCecznie. GCówne zadanie 
samorz�du, to zaspokojenie potrzeb mieszkaEców, a nie 
wybranych elit.

Zapraszamy do gCosowania  na 
KANDYDATÓW KWW >WSPÓLNY POWIAT=,

bo to jest  podstawa przywrócenia  normalno[ci,
ale te} rozwoju POWIATU i wspóCpracy

z wszystkimi GMINAMI. 

Nasi  KANDYDACI wszechstronnie wyksztaCceni,
ambitni i ch�tni do pracy na rzecz POWIATU,

s� GWARANCJ� ZMIAN  
 oczekiwanych przez MieszkaEców .






